
آقاي درويش به نظر ش�ما مسئولان 
كشور درباره مش�كلات فرونشست 
در كلانش�هرها چي�زي نمي دانند يا 
مي دانند و عزمي ب�راي مقابله با آن 

ندارند؟
مسئولان خطرات فرونشس��ت زمين را به خوبي 
مي دانند. فقط كافي اس��ت كه آنه��ا گزارش هاي 
منتشر شده از سوي سازمان زمين شناسي، سازمان 
نقشه برداري و شركت مديريت منابع آب را با دقت 
بخوانند و ببينند كه وضعي��ت تا چه ميزان خراب 
است. همانطور كه مي دانيد   فرونشست زمين در 
اثر برداشت بيش از حد از سفره آب هاي زيرزميني 
اتفاق مي افت��د. اين موض��وع را آق��اي محرابيان 
در اولين جلس��ه ش��وراي عالي آب كه در مهرماه 
1400 برگزار شده بود، در حضور رئيس جمهور به 
صراحت اعلام كرد. او گفت ايرانيان از اول پيروزي 
انقلاب تا س��ال 1399، 130 ميليارد متر مكعب 
بيشتر از آن چيزي كه وارد س��فره هاي آب شده، 
برداش��ت كرده اند؛ موضوعي ك��ه خطرات زيادي 
از جمله فرونشس��ت زمين را به دنبال دارد. آقاي 
رئيس جمهور نيز با ش��نيدن اين آمار، ابراز تأسف 
كرد و دس��تور پيگيري داد. حالا يك سال و نيم از 
آن جلسه مي گذرد، اما نه تنها اين رقم كاهش پيدا 
نكرده، بلكه تراز منفي آب ها به 143 ميليارد متر 

مكعب رسيده و افزايش يافته است. 
اصفهان گسترده ترين فرونشست ها 
را تجرب�ه كرده اس�ت. حت�ي روز 
پنج شنبه نيز فرونشس�ت زمين در 
بلوار صفه اتفاق افتاده كه اين موضوع 
موجب نگراني اصفهاني ها شده است. 
ضمن تشريح وضعيت اصفهان در اين 
خصوص، بگوييد كه چرا در اصفهان 
اقدام�ي ب�راي مقابله با اي�ن پديده 

خطرناك انجام نشده است؟
طبق آخرين آمار بدترين اوضاع فرونشس��ت را در 
اصفهان داريم؛ چراكه عمق آبخوان ها در اصفهان 
نس��بت به فارس، كرمان و خراسان رضوي كمتر 
اس��ت. پيش بيني مي شود تا س��ال 1409 كاملًا 
آبخوان هاي اين استان تخليه شود و آن وقت ديگر 

نمي شود كاري انجام داد. 
ماه گذشته، شش دكل برق فش��ار قوي در دشت 
مهيار به دليل نگراني از فرونشست زمين جابه جا 
شده اس��ت كه حكايت از تشديد خطر فرونشست 
زمين در اصفهان دارد. همانطور كه مي دانيد جابه جا 
كردن دكل برق به شدت هزينه بر است. ميليون ها 
متر بايد كاب��ل جابه جا ش��ود و كاري به ش��دت 
خطرناك اس��ت، اما چاره اي جز اين كار نداشتند، 
چون به شدت مناطق اطراف دكل ها با شكاف ها و 

فروچاله ها مواجه و حادثه ساز شده بود. 
متأسفانه زمين در اصفهان با سرعت زياد در حال 
فرونشست است. سال هاست كه متخصصان اعضاي 
هيئت علمي، گزارش هايي را در اين رابطه مي دهند، 
اما دريغ از اينكه برنامه اي براي مقابله با اين فاجعه 
وجود داشته باشند. آقايان مس��ئول فقط دور هم 
مي نشينند و در رابطه با اين پديده، ابراز نارضايتي 

مي كنند. 
چه اقدامات سوئي در اصفهان انجام 
مي شود كه سرعت فرونشست زمين 

را تشديد كرده است؟
دهها طرح توسعه در اصفهان در حال انجام است. 
اخيراً اعلام ش��ده كه ش��هر جديدي در اصفهان 
ساخته مي شود. همچنين قرار است 4 هزار واحد 
جديد مسكن ساخته ش��ود. اينها يعني  جمعيت 
بيشتر و اشتغال بيشتر كه منجر به فشار بيشتر به 

منابع محدود آب اين استان مي شود. 
461 هكت��ار زمين به زراعت چوب در ش��رق اين 
استان اختصاص داده شده و اينها را رصد كرديم. 
اين در حالي اس��ت كه زراعت چوب دست كم سه 
برابر برنج كاري، آب مصرف مي كند، اما مسئولان 
تصميم گيرنده در اس��تاني كه درگير فرونشست 
زمين شده است، اجازه زراعت چوب را براي توليد 

مثلاً دسته بيل  داده اند!
علاوه بر آن، تراكم واحدهاي صنعتي مرتبط با فولاد 
در اصفهان نسبت به ساير استان ها بيشتر است و اين 
اصلاً با وضعيت كمبود منابع آبي اين استان تناسب 
ندارد.  در حالي كه امسال اصفهان پرآب ترين سال 
بارشي خود را در طول 54 سال اخير تجربه كرده 
اما باز هم مي بينيم آب به گاوخوني نرسيده است. 
اين نشان دهنده اوج بحراني است كه در اصفهان 

وجود دارد. 
قرار بود در برنامه پنج ساله شش��م كه اسفند ماه 
سال گذشته به پايان رسيد، تراز منفي سفره هاي 
زيرزميني كل كشور را از 110 ميليارد مكعب در 
ابتداي برنامه، به »صفر« در انتهاي برنامه برسانيم. 

يعني تراز منفي در استان اصفهان كه 11 ميليارد 
متر مكعب بود، بايد به صفر مي رسيد، اما با اقدامات 
سوئي كه انجام شد، نه تنها اين عدد »صفر« نشد، 

بلكه به 13/1 ميليارد متر مكعب رسيده است. 
آذرماه س��ال گذش��ته رئيس طرح تعادل بخشي 
سفره هاي زيرزميني استعفا داد. او از معدود مديران 
كشور بود كه اعلام كرد نتوانسته به اهدافي كه گفته 
بوده دست يابد، بنابراين اس��تعفايش را نوشت و 
رفت. چنين كاري بايد شوكي ايجاد مي كرد و همه 
را بر آن مي داشت كه به دنبال ارائه برنامه و راهكار 
باشند، اما هنوز كه هنوز است، دنبال اين هستند 
طرح انتقال آب و شيرين سازي آن را انجام دهند. 
در صورتي كه انتقال آب زماني بايد مورد استفاده 
قرار بگيرد كه ديگر هيچ راهي براي تأمين آب شرب 
باقي نمانده باشد، اما اينكه آب را به اصفهان، يزد و 
كرمان بياوريم و به صنايع آلاينده تحويل بدهيم 

يك خطاي راهبردي است. 
ب�ا توجه ب�ه فرونشس�ت ها ب�ه نظر 
مي رس�د وضعيت فارس و خراسان 

رضوي نيز بحراني است!
بله همينطور است ميزان تراز منفي استان فارس 
15 ميليارد مت��ر مكعب، يعني ح��دود 2ميليارد 
بيشتر از اصفهان است. ميزان فرونشست نقطه اي 
در اين استان به 54 سانتي متر در سال رسيده است؛ 
يعني 140برابر آنچه  شرايط بحراني ناميده مي شود! 
در حال حاضر عميق تري��ن و بزرگ ترين فروچاله 
منطقه خاورميانه و آسياي جنوب غربي در استان 
فارس گزارش شده اس��ت. زماني ب��ود كه مديران 
استان فارس به اين افتخار مي كردند كه در رقابت 
با خوزستان توانس��ته اند بزرگ ترين توليدكننده 
گندم ايران شوند. خب الان همان مديران بيايند و 
پاسخگوي فرونشست زمين در اين استان باشند. 

فارس به نس��بت اصفهان تنها شانس��ي كه دارد، 
اين اس��ت كه در ظرفيت انباش��ت بيش��تري در 
آبخوان هاي��ش دارد و هنوز آن فاجع��ه اي كه در 
اصفهان رخ داده و ش��بكه فاضلاب ترك برداشته 
در فارس اتفاق نيفتاده اس��ت، اما وضعيت فارس 
هولناك است، چراكه اين استان پتانسيل آن را دارد 
كه يكباره از هم بپاشد. شاهد آن هستيم كاميون ها 
تقريباً به صورت مرتب در شكاف هايي كه در مسير 
تخت جمشيد وجود دارد، خاك مي ريزند تا مردمي 

كه براي ديدن تخت جمشيد مي آيند، از ترك ها 
نترس��ند! به همين دليل پيش بيني مي شود كه 
به زودي ش��اهد شكاف هاي بيش��تري در استان  

فارس باشيم. 
در اس��تان خراس��ان رضوي نيز ميزان تراز منفي 
بيلان آبي به بي��ش از 30/7 ميلي��ارد متر مكعب 
رسيده است؛ يعني دو برابر اس��تان فارس. اين در 
حالي است كه هنوز در خراسان رضوي كشتزارهاي 
برنج وجود دارد و مس��ئولان چشمش��ان را روي 

واقعيت های مسئله بسته اند. 
حالا با در نظر گرفتن مي�زان آب در 
دس�ترس، بارندگي ها و خشكسالي 
مستمر اين مناطق و سبك زندگي و 
سبك تمدني فعلي، در دسترس ترين 
پيشنهاد شما براي عبور از اين بحران 

چيست؟
مجموعه اي از راهكارها بارها و بارها داده شده است. 
مي توانيم در يك دوره 10 ساله كشور را به يكي از 
مرفه ترين و ثروتمندترين كشورهاي دنيا تبديل 
كنيم. به شرط اينكه شجاعت اين را داشته باشيم 
كه اعلام كنيم در مسير اشتباهي حركت مي كرديم 
و س��پس دور بزنيم و مس��ير را تغيير دهيم. ما در 
كش��وري زندگي مي كنيم كه در كمربند خشك 
جهان قرار گرفته است. يك چهارم ميانگين جهاني 
بارش و بيش از دو برابر جهان تبخير داريم، بنابراين 
بايد »آب« را به عنوان يك كالاي زيستي به رسميت 
بشناسيم، نه يك كالاي اقتصادي. نبايد درباره اينكه 
آب به بورس آب وارد شود، صحبت كنيم. نبايد هر 
كسي كه بيش��تر پول داد، اجازه داشته باشد با آب  
يونجه بكارد و آن يونجه را به امارات متحده عربي 
صادر كند، كاري كه همين الان در دشت فامنين 

همدان كه 17فروچاله دارد، انجام مي شود. 
به دليل سوءاس��تفاده از عنوان »برداش��تن موانع 
از توليد« تس��هيلاتي را قائل ش��ديم كه صادرات 
كش��اورزي افزاي��ش پي��دا كن��د. در صورتي كه 
صادرات كش��اورزي يك خيانت به نس��ل امروز و 
نسل آينده است. كشوري كه آب ندارد، سفره هاي 
آب زيرزميني اش در حال تباه ش��دن است، نبايد 
اجازه كاشت و صادرات هندوانه، مركبات  و يونجه   
داشته باشد، يا لبنياتي كه توليد آن چند برابر برنج 

آب بر است. 
بنابراين علاج واقع��ي تنها با تغذي��ه آبخوان ها و 
جلوگي��ري از برداش��ت س��فره هاي زيرزمين��ي 
خواهد بود. همچنين بايد سراغ شناسايي و بالفعل 
كردن پتانسيل هاي اين كشور برويم كه توسعه آن 
نياز زيادي به آب نداشته باش��د. براي اين كار بايد 
از بيشينه توان مهندس��ي و خلاقيت هاي ايراني و 

جامعه بشري را مورد استفاده قرار دهيم. 
علاوه بر آن بايد از استحصال انرژي هاي نو استفاده 
كنيم و صادركننده اول انرژي در دنيا شويم تا از اين 
راه با صادرات انرژي به كشورهايي مانند افغانستان، 
آنها را وادار كنيم كه به ما آب بدهند و به اين ترتيب 

يك معامله برد- برد تعريف كنيم. 
همچنين بايد به سرعت هر نوع بارگذاري جديد در 
استان اصفهان و به خصوص حوضه آبريز زاينده رود 
متوقف شود. قرار بود تا ابتداي دهه 70، 20 ميليون 
نفر از ايرانيان در س��واحل جن��وب خليج فارس و 
درياي عمان مستقر شوند، نه اينكه جمعيت را به 

بخش مركزي كه آب كافي ندارد، بياوريم! 
اگر مي خواهي��م اصفهان و ديگر كلانش��هرهاي 
درگير با فرونشست زمين، زنده بمانند و همچنان 
زندگي در آن ادامه يابد. بايد همه چاه هاي غيرمجاز  
پلمب شود و اجازه برداش��ت غيرمجاز از چاه هاي 
مجاز را به هيچ وجه ندهيم. هم��ه چاه هاي مجاز 
بايد كنتور داشته باش��ند و به هيچ عنوان بيش از 
ميزاني كه برايشان تعيين شده است، برداشت آب 

انجام نشود. 
33 ميليارد متر مكعب پساب در سال داريم كه به آن 
آب خاكستري مي گويند. بايد به سمت اين برويم 
كه اين آب تسويه و به س��فره هاي آب زير زميني 
تزريق ش��وند. به اين ترتيب هم كيفيت آب هاي 
زيرزميني افزايش مي يابد و هم طرح تعادل بخشي 
سفره آب هاي زير زميني به اهداف خودش نزديك 
مي ش��ود. آمارها مي گويد كمتر از 10 درصد آب 
خاكستري تسويه مي شود. در صورتي كه اين آب 
مي تواند تا 18 بار تسويه شود و مورد استفاده قرار 

بگيرد، اما نسبت به اين مسئله غفلت شده است. 
فكر مي كنيد چه هشداري مي تواند 
براي مس�ئولان تلنگري ج�دي در 

بهبود عملكردشان باشد؟
بايد همه امكانات آبي استان معطوف به اجراي طرح 
تعادل بخشي سفره هاي زيرزميني شود، اما ما داريم 
آب را هدر مي دهيم و سرمايه مان را مي سوزانيم. 
درست مثل خانواده اي كه تمام پول هايشان را روي 
هيزم شومينه خانه شان مي سوزانند، بعد دست به 
دعا مي شوند و از خدا براي حل مشكلاتشان كمك 

مي خواهند. 
بهترين كاري كه مي توانيم انجام دهيم، اين است 
كه چيدمان توس��عه را به س��رعت تغيير دهيم و 
اقتصادي را در كشور توس��عه دهيم كه آب محور 
نباشد. هر چقدر س��ريع تر اين كار را انجام دهيم، 
بيشتر مي توانيم به آينده ايران اميدوار باشيم. در 
غير اين صورت، بايد شاهد از بين رفتن شهرهايي 

كه درگير فرونشست شده اند، باشيم. 

رخنماییهیولایفرونشستها
روزشمار پايان زندگي در كلانشهرها در گفت وگوي »جوان« با محمد درويش، فعال محيط زيست

سهمگين ترين هشدارهای كارشناسی درباره فرونشست زمين به ويژه در 3 استان فارس، اصفهان و خراسان رضوی به  گوش می رسد. هيولای فرونشست ها كه زمين و زمان را 
به سرعت می بلعد، بايد با مديريت فراقوه ای آب، به زمين زده شود. »جوان« در گفت وگو با كارشناس محيط زيست ابعاد فاجعه بار فرونشست های اخير را بررسی كرده است

 مدير كل دفتر بازرسي، رسيدگي به ش��كايات سازمان غذا و دارو از 
كشف 4ميليون قلم كالاي س��لامت محور غيرمجاز و تقلبي به ارزش 

حدودي 180 ميليارد تومان در سال 1401  خبر داد. 
 بر اساس اعلام اداره كل هواشناسي اس��تان تهران، وضعيت جوي 
اين استان وزش باد ش��ديد، خيزش گرد و خاك و انتقال گرد و خاك 
از استان هاي مجاور همچنين كاهش نس��بي دما از امروز پيش بيني 

مي شود. 
 سرپرست معاونت فني و عمراني شهرداري تهران از افتتاح كارخانه 
شماره يك آسفالت در امروز شنبه 10 تير همزمان با شصتمين رويداد 

اميد و افتخار خبر داد. 
 رئيس جمعي��ت هلال احم��ر از مراجع��ه 12 ه��زار و 458 نفر به 

بيمارستان صحرايي هلال احمر در سرزمين منا خبر داد. 
 رئيس كل دادگس��تري اس��تان تهران »عدم طرح دع��وا« و »عدم 
پيگيري متناسب حقوقي« از سوي دستگاه هاي دخيل در حوزه منابع 
طبيعي و اراضي ملي را از ضعف ها و اشكالات موجود به  منظور صيانت 

از حقوق بيت المال ذكر كرد. 
 رئي��س اداره اموال منق��ول فرهنگي و تاريخي گفت: س��نگ نگاره 
ساساني به دليل عدم انتقال ويروس به ساير آثار موزه ملي ايران به مدت 

48 ساعت قرنطينه و بعد براي نمايش آن برنامه ريزي مي شود. 
 رئيس كل دادگستري استان تهران اظهار كرد: در سال گذشته بالغ 
بر 29 هزار فقره دادرسي در پرونده هاي زنداني دار به صورت الكترونيك 

و بدون مراجعه اصحاب پرونده انجام شد. 
 مركز رس��انه قوه قضائيه اعلام كرد: بابك زنجاني و شهرام جزايري 
در زندان و در حال طي دوران محكوميت هس��تند.  اكبر طبري بعد از 
تحمل 45 ماه حبس، اكنون پس از توديع وثيقه 300ميليارد توماني تا 

نتيجه نهايي پرونده وي در ديوان عالي كشور مشخص شود. 
 معاون حقوق بش��ر و امور بين الملل وزير دادگس��تري اعلام كرد: 
چهار نفر از محكوم��ان عراقي محبوس در زندان هاي كش��ور به عراق 

منتقل شدند. 
 بر اس��اس تصويب لايحه اي از سوي مجلس فرانس��ه، كودكان زير 
15س��ال در صورت عدم رضاي��ت والدين نمي توانند در ش��بكه هاي 

اجتماعي حضور داشته باشند . 

حسین سروقامت

نسخهپیچيآزادبهبهانهقطعيسیستم!
رئيس سازمان غذا و دارو: برخي داروخانه ها به بهانه 
قطع بودن سامانه، اقدام به آزاد فروشي مي كردند 

حتماً ش�ما ه�م گذرت�ان ب�ه دكت�ر و دوا  و داروخانه افتاده اس�ت؛ 
داروخانه هايي كه خيلي وقت ها به بهانه قطع بودن سيستم و مسائلي 
از اين دست زير بار فروش دارو با بيمه نمي روند و دارو را به قيمت آزاد به 
دست شما مي دهند. كاري كه طبق تأكيد رئيس سازمان غذا و دارو تخلف 
به شمار مي رود و بايد با چنين تخلفاتي برخورد قاطع صورت بگيرد. 

بيماران در ساختار سلامت كشورمان بي پناهند؛  اين بي پناهي را كم و بيش 
همه ما تجربه كرده ايم. از همه مهم تر اينك��ه دفترچه هاي بيمه اي كه در 
دست ماست و هر ماه پيش از آنكه خودمان حقوقمان را بگيريم،  بيمه ها حق 
و حقوقشان را از آن بر مي دارند، هيچ اعتباري ندارند. نه در مطب پزشكان و 
نه در داروخانه ها و مراكز كلينيكي و پاراكلينيكي ! به همين خاطر است كه 
تقريباً هيچ يك از پزشكان بخش خصوصي دفترچه هاي بيمه را نمي پذيرند 
و مراكز كلينيكي و پاراكلينيكي هم به بهانه هاي مختلف همچون قطع بودن 
سيستم و مسائلي از اين دست،  عطاي طرف شدن با بيمه و دريافت مطالبات 
خود را ظرف شش ماه تا يك سال بعد مي زنند و با دريافت هزينه خدمات از 
خود بيماران كار خود را راحت مي كنند. اين ماجرا اما به بيماران بار مضاعفي 
را تحميل مي كند و از يك سو بايد س��هم بيمه را از حقوقشان بدهند و از 
سوي ديگر وقتي هنگام استفاده از اين پس انداز بيمه اي فرا مي رسد، متوجه 
مي ش��وند دفترچه هاي بيمه نزد هيچ مركز درماني و ارائه دهنده خدمات 

سلامت اعتبار ندارد! 
   آزاد فروشي به بهانه قطعي سيستم 

فقط داروخانه ها نيس��تند كه در مراجعات نس��خه هاي بيماران را آزاد 
مي پيچند، اما مراجعه به داروخانه يكي از معمول ترين نوع مراجعات است 
و همه ما بعد از رفتن به دكتر لااقل داروهاي تجويز شده را  از سوي پزشك 
استفاده مي كنيم. به همين خاطر هم تخلف داروخانه ها در نسخه پيچي 
آزاد و بدون بيمه شايد بيشتر از ساير بخش ها ديده شود. اين در حالي است 
كه سيد حيدر محمدي در اين باره تأكيد مي كند: » داروخانه ها با توجيه 
موضوعاتي همچون قطع بودن سامانه بيمه و تيتك، اقدام به آزاد فروشي 
مي كردند كه باعث افزايش پرداختي از جيب بيماران مي شد كه بايد با 

چنين تخلفاتي برخورد قاطع صورت بگيرد.«
معاون وزير بهداشت با تأكيد بر اينكه اگر بازوهاي نظارتي در حوزه بازرسي 
تضعيف شود، از هيچ آسيبي مصون نخواهيم بود، مي گويد: »ريشه اصلي 
مشكلات تأمين در حوزه س��لامت ضعف در نظارت اس��ت، در جريان 
بازرس��ي هاي مختلف پس از اجراي طرح داروياري شاهد آزاد فروشي 
برخي داروخانه ها با بهانه تأخير در پرداخت بيمه ها بوديم، در حالي كه 
اگر چه عمق بدهي ها بزرگ تر شده بود، اما در فواصل زماني كوتاه تري 
پرداخ��ت مي ش��د.« وي مي افزايد: » متأس��فانه داروخانه ه��ا با توجيه 
موضوعاتي همچون قطع بودن سامانه بيمه و تيتك، اقدام به آزاد فروشي 
مي كردند كه باعث افزايش پرداختي از جيب بيماران مي شد كه بايد با 

چنين تخلفاتي برخورد قاطع صورت بگيرد.«
 پاي درد  دل داروخانه ها

البته اگر پاي درد  دل داروخانه هاي بخش خصوصي هم بنشينيد، مي بينيد 
آنها هم از پرداخت هاي بسيار ديرهنگام مطالباتشان گلايه مندند و معتقدند 

بار دارويار روي دوش آنهاست. 
مهدي زارعي، رئيس شواري عالي داروخانه هاي انجمن داروسازان در 
اين باره مي گويد: » عملاً بار مالي طرح دارويار از جيب داروخانه هاي بخش 
خصوصي پرداخت مي شود و با توجه به توان مالي محدود داروخانه ها 
آنها با مشكل مواجه شده اند كه عملاً كسب و كار داروخانه را به تعطيلي 

كشانده است.«
زارعي تصريح مي كند: » بنا ب��ه گزارش همكاران ميزان چك برگش��تي 
داروخانه ها افزايش بي سابقه داشته اس��ت، از اين فرصت استفاده و اعلام 
مي كنم كه تا دير نشده لازم اس��ت براي تأمين دارو توسط داروخانه فكر 
اساس��ي كرد. طبق قانون تأمين منابع طرح دارويار به عهده دولت است، 

دولت بايد براي اين طرح منابع پايدار پيش بيني كند. «
 خبرهاي خوش سازمان غذا و دارو

رئيس سازمان غذا و دارو  از خبرهاي خوشي در حوزه تأمين ارز مورد نياز 
دارويي و بهب��ود وضعيت موجود خبر مي دهد. وي در همايش بازرس��ان 
معاونت هاي غذا و داروي سراسر كشور  گفت: »امسال يك ميليارد دلار براي 
دارو و تجهيزات پزشكي تخصيص يافته كه 500 ميليون آن تأمين شده و 
از 500 ميليون ديگر تا دو هفته پيش تنها 60 ميليون دلار حواله شده بود و 
عملاً شركت هاي دارويي قادر به خريد نبودند كه خوشبختانه طي روزهاي 

گذشته اقدامات مناسبي در مورد حواله دارو صورت گرفت. «
وي با اشاره به تحريم ها افزود: » گفته مي شود حوزه سلامت تحريم نيست، 
اما بايد گفت كه صددرصد تحت تأثير تحريم هاي ظالمانه قرار گرفته است، 
بسياري از شركت هاي دارويي به دليل تحريم ها داروي مورد نياز بيماران 
را به ما نمي فروشند و تهيه دارو از درصد كمي از شركت ها كه تحريم ها را 
اعمال نكرده اند، به دليل ساز و كار انتقال ارز عملًا ممكن نيست، بنابراين 
تنها از محل منابع موجود در خارج از كشور مي توانيم داروي مورد نظر را 
تأمين كنيم كه مسيري بسيار سخت و پيچيده است، البته بخش بزرگي از 
داروهاي مورد نياز توسط صنايع داروسازي داخلي تأمين مي گردد و همين 

تحريم ها را كم اثر كرده است.«
معاون وزير بهداشت با اشاره به اقدامات مثبت صورت گرفته در حوزه تأمين 
نقدينگي حوزه دارو نيز گفت: » مقرر شده 30 هزار ميليارد تومان تسهيلات 
مازاد بر سال گذشته به حوزه دارو تعلق گيرد  كه با پيگيري از بانك مركزي در 
حال انجام است.« وي يكي ديگر از اقدامات مثبت صورت گرفته طي روزهاي 
اخير را تخصيص بودجه به سازمان تأمين اجتماعي به منظور تسويه بدهي 
به مراكز درماني برشمرد و عنوان كرد: » ظرف دو هفته گذشته 12هزارو700 
ميليارد تومان به اين سازمان تخصيص يافته است تا بدهي دارو و تجهيزات 

پزشكي بخش بيمارستاني را   فوراً تسويه كنند.«
بهرام عين اللهي، وزير بهداشت هم از اختصاص 12 هزار ميليارد تومان از 
سوي س��ازمان برنامه و بودجه براي پرداخت معوقات دارويي و حمايت از 
صنايع دارويي در آينده نزديك خبر مي دهد. عين اللهي  در حاشيه نشست 
با رئيس و اعضاي هيئت مديره سنديكاي صاحبان صنايع داروهاي انساني 
و انجمن توليدكنندگان تجهيزات پزش��كي در خصوص تأمين ارز مورد 
نياز دارو و تجهيزات پزش��كي  گفت: » تا امروز 700 ميليون دلار پروفورما 
ثبت شده و 500 ميليون دلار نيز در مراحل نهايي قرار دارد كه به سرعت 

در حال انجام است.«
وي با اشاره به تفاهم وزارت بهداشت، بانك مركزي و سازمان برنامه و بودجه 
براي اختصاص ارز مورد نياز در تأمين دارو و تجهيزات پزشكي  عنوان كرد: »تا 
پايان سال، 1/5 ميليارد دلار ارز ترجيحي 4هزارو200 توماني براي دارو، 
تجهيزات، ملزومات مصرفي پزشكي و شيرخشك اختصاص داده خواهد شد 

كه با تأمين به موقع ارز، مشكل خاصي در اين حوزه نخواهيم داشت.«
عين اللهي با بيان اينكه نقدينگي نياز اصلي شركت هاي دارويي براي واردات 
دارو و مواد اوليه اس��ت، اظهار داش��ت: »بانك مركزي مقرر كرد 30 هزار 
ميليارد تومان از طريق بانك هاي عامل به شركت هاي دارويي، تسهيلات 
پرداخت شود تا بتوانند ارز مورد نياز خود براي دارو و مواد اوليه را تأمين كنند 

كه اين مهم مي تواند برخي از مشكلات صنايع داروسازي را حل كند.«
حالا بايد ديد چالش هاي حوزه دارو و درمان با اختصاص اين بودجه ها چه 

تغييري خواهد داشت. 
وي با بيان اينكه عوارض گمركي از ديگر مشكلاتي بود كه برخي شركت هاي 
دارويي براي واردات دارو با آن رو به رو بودند، تصريح كرد: خوشبختانه در 
جلس��ه س��ران قوا، كاهش عوارض گمركي از 4 به يك درصد براي دارو، 

تجهيزات پزشكي، شيرخشك و لوازم مصرفي پزشكي تصويب شد. 

»احترام شرقي« يا »احترام غربي«؛ كداميك و چرا؟ 
در غرب كسي به احترام كسي برنمي خيزد. در مقابل دانشمند 
يا مقامي س�كوت نمي كند. جاي خود را ب�ه ديگري نمي دهد. 
با ديگران تع�ارف نمي كند. . . و جالب آنك�ه اينها بي احترامي 

نيست! 
احترام غربي رعايت حقوق قانوني و عرفي خود و ديگران است 
و بر فرديت آدمي و نظم اجتماعي تكيه دارد، بنابراين همسايه 
به پليس زنگ می زند، به خاطر نقض حقوقش از همسايه شكايت 

مي كند. . . احترام به خود و ممانعت از آزار ديگران! 
اما احترام شرقي سودجويانه نيست؛ پايبندي به ادب و نزاكت 

اجتماعي است و ريشه ديني و مذهبي دارد. 
احترام غربي مبتني بر برابري انسان هاس�ت، احترام ش�رقي 
مبتني بر برتري گروهي بر گروه ديگ�ر. . . اينجا »خاص بودن« 
ملاك اس�ت؛ صندلي ويژه، وقت اختصاص�ي، جايگاه خاص؛ 

چيزي كه در احترام غربي نيست! 
ش�ما چ�ون ش�رقي هس�تيد، احت�رام ش�رقي را بيش�تر 

مي پسنديد؟
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اختصاصخطاعتباريجدید
۵۰۰میلیوندلاري

برايشركتهايدانشبنیان
رئي�س كل بان�ك مرك�زي ب�ا اع�لام برنامه ري�زي ب�راي اتصال 
ارتب�اط ش�بكه كارت�ي ش�تاب اي�ران ب�ا چي�ن و تركي�ه، از 
تخصي�ص خ�ط اعتب�اري ۵۰۰ ميلي�ون دلاري براي تأمي�ن نياز 
ارزي ش�ركت هاي دانش بني�ان در س�ال جاري خب�ر داد. 
محمدرضا فرزين، پنج شنبه گذش��ته در ديدار و نشست معاون علمي 
و فناوري رئيس جمهور و جمعي از تش��كل ها و شركت هاي پيشرو در 
حوزه فعاليت هاي دانش بنيان با تأكيد بر حمايت همه جانبه نظام بانكي 
از اين شركت هاي مؤثر گفت: به منظور حل مشكلات ارزي شركت هاي 
دانش بنيان و در راس��تاي حمايت عملي از آنان، خ��ط اعتباري 500 

ميليون دلاري در سال جاري براي اين بخش اختصاص مي يابد. 
رئيس كل بانك مركزي با اشاره به تش��كيل كميته تأمين و تخصيص 
ارز در بانك مركزي با حضور وزارتخانه ه��اي صنعت معدن و تجارت، 
بهداشت درمان و آموزش پزشكي و جهاد كشاورزي گفت :  در اين كميته 
نياز هاي ارزي سالانه بخش هاي مختلف براساس منابع، تعيين و سهميه 

هر يك از بخش ها براي گشايش اعتبار مشخص مي شود. 
وي گفت: با توجه به گشايش هايي كه در حوزه ارزي در راه است، خط 
اعتباري ويژه شركت هاي دانش بنيان در سال هاي آينده قابليت افزايش 

نيز خواهد داشت. 
به گفته  فرزين، در راستاي برطرف كردن نياز شركت هاي دانش بنيان 
براي حضور در نمايشگاه هاي صادراتي با هدف بازاريابي، اين شركت ها 
همچنين مي توانند ارز مورد نياز خود را در اين زمينه از محل سرفصل 

نيازهاي خدماتي از سامانه مربوطه تأمين كنند. 
رئيس كل بانك مركزي بيان كرد:  در س��ال گذشته 187 هزار ميليارد 
تومان تس��هيلات براي ش��ركت هاي دانش بنيان اختصاص يافت كه 
رشدي معادل 165 درصد داشت. همچنين در دو ماهه سالجاري نيز 
20 هزار ميليارد تومان تس��هيلات در اين بخش پرداخت شده كه از 
رشدي معادل 85 درصد برخوردار است.  وي افزود:  هم اكنون ارتباط 
شبكه كارتي شتاب ايران با مير روسيه در حال اتصال است و برقرار اين 

ارتباط با چين و تركيه نيز در دستور كار قرار دارد. 
فرزي��ن در بخش ديگري از س��خنان خود با اش��اره ب��ه گلايه برخي 
شركت هاي دانش بنيان از روند طولاني تأمين و تخصيص ارز و وجود 
برخي تخلفات در ش��بكه صرافي كش��ور تأكيد كرد:  برخورد با تخلف 
وظيفه ذاتي نهادهاي حاكميتي است و از همه فعالان اين بخش تقاضا 
مي كنم در صورت مشاهده هر گونه تخلف در شبكه صرافي مصاديق را 
با بانك مركزي منعكس كنند. قطعاً بانك مركزي با متخلفان برخورد 
قاطع خواهد كرد و مج��وز صرافي هاي متخلف ك��ه از متقاضيان ارز، 
زيرميزي طلب مي كنن��د، باطل خواهد ش��د.  در ادامه اين جلس��ه، 
  معاون علمي و فناوري رئيس جمهور هم با ارائه گزارش��ي در خصوص 
ظرفيت شركت هاي دانش بنيان گفت : هم اكنون 8هزارو600 شركت 
دانش بنيان در كشور فعال هس��تند كه ارزش فروش محصولات اين 
شركت ها سالانه بالغ بر 400 هزار ميليارد تومان است. اين شركت ها با 
ارز بري سالانه حداكثر 500 ميليون دلار نزديك به يك ميليارد دلار 
ارز آوري دارند و سالانه بالغ از 5 ميليارد دلار براي كشور صرفه جويي 

ارزي ايجاد مي كنند. 

زهرا چیذري 

ديگر قدم زدن در ش�هر ترس�ناك اس�ت، چراكه هر لحظه ممكن 
اس�ت زير پايمان خالي ش�ود. ش�يره جان زمين هر روز، بيش�تر و 
بيشتر مكيده مي ش�ود و فاجعه فرونشس�ت زمين اتفاق مي افتد. 
سال هاست كه كارشناسان درباره پديده فرونشست زمين هشدار 
مي دهن�د، اما مس�ئولان آن را به س�خره مي گيرند و ب�ه راحتي از 
راهكارهاي اعلام ش�ده مي گذرند. آقايان دور هم جمع مي شوند و 
جلسه مي گذارند و درباره آمار و ارقام فاجعه آميز بلعيده شدن زمين  
صحبت مي كنند و در نهايت هم از س�ر تأسف س�ر تكان مي دهند 
و جلس�ه به پايان مي رس�د، اما مگر بعد از آن كاري انجام مي شود؟ 

اوضاع جدي تر از اين حرف هاس�ت. فرونشس�ت ۵4س�انتي متري 
زمين در فارس يعني اينكه اين استان پتانسيل آن را دارد كه يكباره 
متلاش�ي ش�ود و از بين برود. اخيراً نيز به دليل شكاف زمين، شش 
دكل فش�ار برق قوي در اصفه�ان را جابه جا كرده اند تا حادثه س�از 
نش�ود. اينها نش�ان مي دهد كه بحران فرونشس�ت زمي�ن از ديد 
مسئولان دور نمانده است، اما اينكه چرا گامي براي حل اين معضل 
برنمي دارند، جاي بسي سؤال اس�ت. اينها مواردي است كه محمد 
درويش، كارشناس محيط زيس�ت نيز بارها و بارها آن را فرياد زده 
اس�ت و امروز بار ديگر آن را در گفت وگو با »جوان« مطرح مي كند. 

   بلوار صفه در اصفهان فرونشست! اين يک هشدار جدی به اصفهان و مسئولان بود

اگ�ر مي خواهي�م اصفه�ان و ديگ�ر 
كلانش�هرهاي درگي�ر با فرونشس�ت 
زمين، زن�ده بمانن�د و همچنان زندگي 
در آن ادام�ه ياب�د. بايد هم�ه چاه هاي 
غيرمجاز  پلمب ش�ود و اجازه برداشت 
غيرمجاز از چاه هاي مجاز را به هيچ وجه 
ندهي�م. هم�ه چاه ه�اي مج�از باي�د 
كنتور داش�ته باش�ند و به هيچ عنوان 
بي�ش از ميزاني ك�ه برايش�ان تعيين 
شده اس�ت، برداش�ت آب انجام نشود

مهسا گربندي
   گفت وگو


